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Необходимость подбора пластификаторов в полимерно-битумные вяжущие (ПБВ) особенно 

актуальна для российской действительности, поскольку введением лишь полимеров в дорожный би-

тум зачастую не удается получить товарную марку ПБВ, соответствующую требованиям 

ГОСТ Р 52056. Большая часть производимых битумов в России относятся к вязким маркам. ПВБ, 

произведенные из дорожного битума без участия пластификатора, в большинстве характеризуют-

ся невысокими низкотемпературными характеристиками, что естественно не приемлемо для их 

применения в регионах России с преобладанием пониженных температур. 

Цель работы — изучение влияния пластификатора на физико-механические свойства ПБВ, по-

лученных на основе вакуумных нефтяных остатков. Разработка рецептур ПБВ, соответствующих 

требованиям ГОСТ Р 52056.  

Введение пластификатора позволило улучшить низкотемпературные характеристики, физико-

механические свойства ПБВ на основе гудрона и получить новые марки ПБВ, соответствующие 

требованиям ГОСТ Р 52056. Обнаружено, что с увеличением содержания вакуумного газойля на 

1 мас.% глубина проникания иглы при 0 ºС и 25 ºС линейно увеличивается на 4,0–4,1 и на 13–15 еди-

ниц соответственно, эластичность ПБВ при 0 ºС и 25 º℃ линейно увеличивается на 1,11–1,16% и 

0,4–0,8% соответственно, температура хрупкости и растяжимость ПБВ при 25 ºС линейно сни-

жаются на 0,8–1,0 ºC и 4,8–5,2 см соответственно, температура размягчения изменяется по экс-

тремальной зависимости с точкой максимума. 

Определены оптимальные рецептуры, при которых ПБВ отвечают требованиям ГОСТ Р 52056 

и соответствуют маркам ПБВ 130 и ПБВ 200. 

Ключевые слова: полимерно-битумное вяжущее, гудрон, пластификатор, вакуумный газойль, блоксополи-

мер типа стирол-бутадиен-стирол. 
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The need to select plasticizers in polymer modified bitumens (PMBs) is especially relevant for the 

Russian reality, since by introducing only polymers into road bitumen it is often not possible to obtain a PMB 

trademark that meets the requirements of GOST R 52056. Most of the bitumen produced in Russia belongs to 

viscous grades. PMB produced from road bitumen without the participation of a plasticizer is mostly 

characterized by low low-temperature characteristics, which is naturally unacceptable for their use in 

                                                           
+Автор, с которым следует вести переписку. E-mail: ra315281@gmail.com 



Р. Р. Ахметзянов, А. Ф. Кемалов 44 

regions of Russia with a predominance of low temperatures. 

The aim of the research was to evaluate the physical and mechanical properties of PMB obtained on the 

basis of non-oxidized petroleum residues, depending on the content of vacuum gasoil fraction used as a plas-

ticizer in the binder. 

The introduction of a plasticizer made it possible to improve the low-temperature characteristics of 

vacuum residue-based PMBs and obtain new PMB grades that meet the requirements of GOST R 52056. 

The patterns of change in the physical and mechanical characteristics of PMBs from the content of 

vacuum gas oil in their composition were revealed. It was found that with an increase in the content of 

vacuum gas oil by 1% by weight, the penetration depth of the needle at 0 ºC and 25 ºC increases linearly 

by 4.0–4.1 and 13.0–15.0 units, respectively, the elasticity of PMB at 0 ºC and 25 ºC increases linearly by 

1.11–1.16% and 0.4–0.8%, the brittleness temperature and ductility of PMB at 25 ºC decrease linearly by 

0.8–1.0 ºC and 4.8–5.2 cm, respectively, the softening temperature shows a complex nature of the change, 

a single dependence of the change in this indicator is not observed. 

Optimal PMB formulations have been determined, in which the binders meet the requirements of 

GOST R 52056. Thus, binders have been obtained that correspond in their properties to the PMB 130 and 

PMB 200 grades according to the requirements of the standard. 

Keywords: polymer modified bitumen, grades, vacuum residue, plasticizer, vacuum gasoil, styrene-butadiene-

styrene type block copolymer. 
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